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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Szijjártó Péter, külgazdasági és külügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Magyarország biztonságos földgázellátásához biztosan
elegendő-e önmagában az orosz Gazprommal kötött hosszútávú szerződés? Mit tesz annak 
érdekében, hogy a Gazprom más országoknak történő nemteljesítése miatt ne csökkenjen az 
MVM-nek szánt földgáz mennyisége?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A földgázellátásról szóló 2008. évi XL. törvény (a továbbiakban: GET) 96-98/E. §-ai tartalmazzák a
földgázellátási válsághelyzetre vonatkozó rendelkezéseket.

Ezek a szabályok rendelkeznek arról az esetről is, hogy mi a teendő abban az esetben, ha egy olyan
szállító nem teljesíti Magyarországra irányuló szerződéses kötelezettségeit, amely tranzitál is. Ezzel
kapcsolatban a GET 98/B. §-a egészen pontosan az alábbiakat rögzíti:

„98/B. § (1) Vészhelyzeti szint esetén a szállítási rendszerirányító elrendelheti a földgáznak
Magyarország területén az együttműködő földgázrendszeren keresztül történő átszállítására
vonatkozó  szerződések  szerinti  földgázmennyiség  arányos  csökkentését,  ha  az  ezen
szerződések  szerinti  beszállító  a  belföldi  felhasználók  ellátására  vonatkozó  szerződéseiből
fakadó kötelezettségeit nem teljesíti, vagy ha az átszállítandó mennyiséget a rendszerhasználó
nem, vagy csak részben táplálja be a rendszerbe. A csökkentést a kieső forrás mértékéig kell
végrehajtani.

(2) Ha a szállítási rendszerirányító rendelkezésére álló információk alapján nem állapítható meg
egyértelműen,  hogy  melyik  beszállító  nem  teljesíti  szerződéses  kötelezettségeit,  a  szállítási
rendszerirányító  az  átszállításra  kerülő  valamennyi  szerződés  szerinti  földgázmennyiséget
arányosan csökkenti.

(3) Az átszállítások arányos csökkentését a szállítási rendszerirányító a Hivatalnak haladéktalanul
bejelenti.



 
(4) Az átszállításra kerülő földgázmennyiségek csökkentésének részletes szabályait az Üzemi és
Kereskedelmi Szabályzat határozza meg.”

Ön korábban több alkalommal is nyilatkozott arról, hogy a 10 milliárd köbméter/év mennyiséget
elérő földgáz fogyasztásunk ellátása biztos lábakon áll,  mert  van egy évi 4,4 milliárd köbméter
szállítására vonatkozó hosszútávú szerződésünk az orosz Gazprommal. (Korábban Ön ugyanerre a
szerződésre hivatkozva állította, hogy ez a szerződés biztosítja, hogy a világpiaci ármozgásoktól
függetlenül a magyar fogyasztók számára a földgáz ára ne növekedjen. Ehhez képest az Orbán-
kormány felszámolta a rezsicsökkentést, és brutális gázáremelést vezetett be 2022 augusztusától.)

Ön azt is elmondta, hogy Magyarország energiaellátása azért is biztos, mert Ukrajnát elkerülve, a
Török Áramlaton és a HAG-vezetéken keresztül kapjuk a gázt.

A  korábbi  hírek  szerint  a  Gazprom  pénzügyi-elszámolási  vitára  hivatkozva  beszüntette  a
földgázszállítást Bulgáriába – amelynek területén keresztülhalad a Török Áramlat nevű vezeték –,
vagyis a Gazprom nem teljesíti a szerződéses kötelezettségét.

Óhatatlanul is felmerül a kérdés, mi lesz, ha a bolgárok (valamint az osztrákok) is alkalmazzák a
fentebb hivatkozott, magyar GET-beli rendelkezést, vagy egy ahhoz hasonló tartalmú rendelkezést?
Ebben az esetben ugyanis csak akkor lesz meg a Gazprom-szerződésekben (és nem csak az MVM-
el  kötött)  szereplő  mennyiség,  vagyis  akkor  lesz  biztosítva  Magyarország  gázellátása  is,  ha  a
Gazpromnál azt is elérik, hogy a bolgár és az osztrák vállalatokkal kötött szerződéseit is teljesítse.

Mindezek alapján kérdezem Miniszter Urat:

1. Biztos-e abban, hogy Bulgária földgázellátási válsághelyzet esetén nem fogja alkalmazni
a hivatkozott GET-beli rendelkezést, és nem fogja csökkenteni a bolgár felhasználók 
ellátása érdekében a Török Áramlaton haladó tranzit földgáz mennyiségét arra 
hivatkozva, hogy a Gazprom nem teljesíti szerződéses kötelezettségét?

2. Ha nem biztos ebben, úgy egy esetleges ilyen intézkedés hogyan érintené Magyarország 
és a magyar fogyasztók ellátásbiztonságát? Ha biztos benne, hogy Bulgária nem tesz 
ilyen lépést, úgy mire alapozza ezt?

3. Folytatott-e párbeszédet bolgár, illetve osztrák kollégájával egy földgázellátási 
válsághelyzet esetén történő tranzitcsökkentés elkerülése, megelőzése érdekében?

4. Tesz-e lépéseket – és ha igen, milyen lépéseket tesz – a kormány annak érdekében, hogy 
a Gazprom a bolgár és az osztrák vállalatokkal kötött szerződéseit is teljesítse?

Tisztelettel várom válaszát.
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